
كودكي و نوجواني شما چطور و در 
چه فضايي گذشت؟

»من بچه دهاتم و از روي س��ادگي/ گاهي 
كه مي خورم قسمي س��رخ مي شوم«، من 
اصالتاً بچه روستا هستم و كشاورز زاده ام: 
»پدرم بوي خاك و گندم داش��ت/ دست 
در دس��ت هاي مردم داش��ت« و روزهاي 
كودكي ام مثل خيلي ها در راه مدرسه، لي لي 
بازي، تخته بازي، سنگ بازي، يه قل دوقل 
بازي و تيله بازي گذشت. درس مي خواندم 
و دنبال گله مي رفتم و كارهاي كشاورزي 
مي كردم. من آخرين نس��ل از دوره شش 
كلاس ابتدايي و ش��ش كلاس دبيرستان 
بودم. بعد از كلاس دهم، رفتم دانشسراي 
مقدماتي و آنجا هم آخرين دوره دانشسرا 
بودم. بع��د از فارغ التحصيلي هم به س��پاه 
دانش رفتم و آنجا هم در آخرين دوره سپاه 

دانش حضور داشتم. 
متوج�ه  زمان�ي  چ�ه  از 
علاقه مندي تان به حوزه ش�عر و 
ادبيات شديد و چش�مه شعر از 
چه روزي در وجود شما جوشيد 
و نخستين شعرهايي كه گفتيد 

در چه زماني بود؟
اولين ش��عرها را حدود 15- 14 س��الگي 
گفتم. در دانشس��راي مقدمات��ي كه بودم 
چيزهايي مي نوشتم. عده اي مي گفتند شعر 
هست و عده اي مي گفتند شعر نيست. بعد، 
اين نوشتن ها ادامه پيدا كرد تا اينكه كم كم 
معلم شدم. آنجايي كه به اين باور رسيدم كه 
مي توانم شعر بگويم حدوداً 24 ساله  بود. اما 
اينكه خودم باور كنم راستي شعر هستند، 
بعد از سال 68 بود كه در مشهد بودم، يعني 
حدود 30 سالگي. در شهرستان اسفراين 
كه بوديم امكانات و ش��رايطِ تشويق نبود. 
بعد كه به تهران آمدم و از آنجا به مش��هد 
منتقل شدم، با حضور در انجمن هاي ادبي 

به خودباوري شعري رسيدم. 
زمان انقلاب شما حدوداً 20- 19 
سال داشتيد! آن روزها كجا بوديد 
و چه مي كرديد؟ آيا فعاليت هاي 

انقلابي داشتيد؟
من هم مثل بقيه مردم كارهايي كه لازم بود 
در زمينه انقلاب انجام بدهم، انجام دادم. 
بعد از انقلاب هم فعاليت هايي در شوراي 
ده و شوراي محل داشتيم. با جهاد همكاري 
مي كردم و به مناطق جنگي مي رفتم، البته 
براي بازسازي هويزه. بعد هم آمدم و يك 
غزل - مثنوي براي ش��هيد علم الهدي و 
شهداي هويزه سرودم كه در نوع خودش 
بي نظير است. يك غزل - مثنوي كه حدوداً 
270 بيت است و 29 غزل در خودش دارد 
و با اين بيت ها ش��روع مي ش��ود: »امشب 
شبيه زلف تو حالي به حالي ام/ امشب غزل 
س��روده ام امش��ب جلالي ام/ قد مي كشم 
شبيه درختان مقابلت/ امشب خراب چشم 

توام، لاابالي ام...« و اراده اي براي اينكه غزل 
باشد يا مثنوي نيست. اراده، سر سرايش 
شعر است و هرجا غزل آمده، غزل نوشتم 
و هرجا مثنوي آمده، مثنوي. بعد، اسم اين 
كتاب را گذاشتم: »اين كتاب اسم ندارد«. 
اينك�ه فرمودي�د هرج�ا غزل 
آم�ده، غ�زل نوش�تيد و هرجا 
مثنوي آمده، مثنوي، به اعتقاد 
شما شعر بيشتر ماحصل ذوق و 
الهامات شعري شاعر است يا هر 
شخصي با تمرين و بازي با كلمات 

هم مي تواند شعر بنويسد؟
به نظر من، شعر مثل عشق مي ماند: »عشق 
آمدني بود، نه آموختني...«. شعر هم دو وجه 
دارد؛ يك وجهش آمدني ست و به عبارت 
ديگر يافتني ا ست و وجه ديگرش ساختني 
يا بافتني. كليت شعر، تصاوير و تشبيهاتي 
كه به ذهن ش��اعر وارد مي ش��ود يافتني 
ا س��ت. اما س��اخت و پرداخت آن بافتني 
ا ست. مثلًا عناصري دس��ت من مي آيد و 
عناصري دست كسي ديگر. من آن عناصر 
را متناس��ب با توانايي هاي خودم پرورش 
مي دهم و ديگري يك جور ديگر. لذا شعر 
در كليتش آمدني  است، اما در جزئياتش 
ساختني. نمي ش��ود بگوييم مولوي، اين 
همه مثن��وي، يكدفعه به ذهن��ش آمده. 
قطعاً او هم ابيات را پس و پيش كرده. خود 
من گاهي قصد مي كن��م درباره موضوعي 
شعري بگويم و حال خاصي دارم و كليتي 
به ذهنم مي آيد. مثلًا وقت��ي مي خواهيد 
براي امام حسين)ع( شعر بگوييد، ممكن 
اس��ت بيت اول و دومش به ذهنتان بيايد 
اما براي بقيه اش بايد تلاش كنيد. من يك 
مثنوي 313 بيتي براي 14 معصوم دارم كه 
دو سال رويش كار كردم. دو بيت نوشتم و 
رفتم ناهار خوردم، سه بيت نوشتم رفتم به 
گوسفندهايم آب دادم، چهار بيت نوشتم 
و رفتم روغن ماشينم را عوض كردم و آن 
مجموعه طي دو سال نوشته شد. منتها آن 

لحظات، لحظاتي ناب بود. 
با اين وج�ود، ت�ا چه ان�دازه با 
جريان ه�اي ادبي، س�بك هاي 
شعري و نوآوري شاعران پس از 
انقلاب موافقيد؟ اساساً اين آثار 
 ماندگارند  يا  سطحي  و زودگذر؟

من اينها را جريان ادب��ي نمي دانم، اينها 
مدها و شيوه هاي ادبي گذرا هستند. وقتي 
صحبت از مد مي كنيم مي گوييم شيوه هاي 
قومي گذرا؛ يعني يك ماه، يك فصل و يك 
س��ال هس��تند و بعد مي روند. جريان آن 
است كه 50 س��ال، 100 س��ال و بيشتر 
حضور داشته  باشد و ادبيات را تحت تاثير 
خودش قرار بدهد و شاعراني در آن جريان 
ادبي صاحبنام و سرآمد بشوند. بنابراين، 
اينها مده��اي ادبي اند. نمي خواهم بگويم 
بد هستند، چون خود مد، لزوماً بد نيست و 
كاركردهاي مثبت هم دارد. اما اين مدهاي 
ادبي يكس��ري پيرو پيدا مي كند و فوري 
هم از بين مي رود و مد ديگري جانشينش 
مي ش��ود. به هرحال ما در ادبيات مدهاي 
ادبي داريم؛ مثل ن��وع حرف زدن. مثلًا ده 
سال پيش واژگاني مثل خفن، خز و... وارد 
زبان شد. من اين موضوع را بررسي كردم 
و در كتابي تحت عنوان »مردم شناس��ي 

اصطلاحات خودماني« آوردم. 
به نظر ش�ما، چرا پس از انقلاب 
در س�اختار و محت�واي غ�زل 
تغييراتي اساس�ي ايجاد شد؟ 

مسائلي كه در اين دوره نسبت 
به دهه هاي پيش در شعر معاصر 
اتفاق افت�اده، مؤث�ر بوده اند يا 

مخرب؟
م��ا بع��د از انقلاب ي��ك س��ري اتفاقات 
اجتماعي، سياسي و س��رزميني داشتيم 
كه به تولي��د ادبيات و ش��عر كمك كرد؛ 
مثل دف��اع مقدس. اگرچه آس��يب هايي 
هم زد. وقتي جامعه 200 هزار نيروي كار 
جوان را از دست مي دهد، ضايعه اي اتفاق 
افتاده. درس��ت است كه ش��هيد هستند 
و ارج و قرب و احترام دارن��د، اما از لحاظ 
اجتماعي ضايعه است؛ 200 هزار خانواده 
داغدار. اينه��ا پديده هايي بودن��د كه در 
مباحث اجتماعي، اقتصادي و ادبي ما تاثير 
گذاشتند و در عرصه ادبيات باعث توليدات 
ادبي بسيار فاخر و مؤثر شدند. در كنار آن 
سطحي گرايي ها، دور شدن شعر از شعريت 
و نزديك شدن به شعار و به زبان روزمره هم 
مي تواند نوعي آسيب تلقي شود. در ادبيات 
ما مبحثي به نام ادبيات دفاع مقدس پديدار 
شد. بعد از انقلاب، شعر آييني، اجتماعي و 
طنز رشد بسيار چش��مگيري پيدا كرد و 
غزل هاي اجتماعي و عاشقانه هاي پاك و 
درست رشد كردند و ادبيات از عاشقانه هاي 
مبتذل قبل از انقلاب دور شد. اما به هرحال 
مدهاي ادبي و س��طحي نگري هاي برخي 
هم هست. وقتي توليد زياد باشد، به تبع آن 

ضايعات هم زياد مي شود. 
ش�ما خالق مصراع معروف »يا 
علي گفتيم و عش�ق آغاز شد« 
هستيد كه به حدي شهره است 
كه ش�عر مش�ترك كارت هاي 
عروسي خيلي از جوانان ايراني 
است. چه حالي به شما دست داد 

كه اين شعر را سروديد؟
من شعرهاي مرثيه زيادي شنيده بودم و 
هميش��ه فكر مي كردم نمي شود هميشه 
مرثيه باشد، بايد چيزي غير از اين بنويسيم 
چراكه حض��رت محم��د)ص(، حضرت 
علي)ع(، حضرت زهرا)س( و اهل بيت)ع( 
زندگي حماس��ي و عاش��قانه اي داشتند. 
فكر كردم بهتر آن اس��ت كه از اين زاويه 
به مسئله نگاه شود: وقتي شمشير به فرق 
حضرت علي)ع( مي آيد، مي گويد: فزت و 
رب الكعبه، يعني به خداي كعبه رستگار 
شدم. امام حسين)ع( مي گويد: هيهات من 
الذله و حضرت زينب)س( مي گويد: من از 
كربلا چيزي جز زيبايي نديدم. من خواستم 
همين ها را نشان دهم، همين »زيبايي ها« 
را، همين »هيهات من الذله«و »به خداي 
كعبه رستگار ش��دم« را. و اين سه جمله 
شريف و شيرين سر لوحه نگاه و جهان بيني 
من شد. »در خلاف آمد عادت بطلب كام 
كه من/ كسب جمعيت از آن زلف پريشان 
كردم«. بعد ش��روع كردم به نوشتن يك 

غزل- مثنوي با 313 بيت براي 14 معصوم 
كه حضرت اباالفضل هم در آن آمد و نهايتاً 
عاشقانه ش��روع ش��د: »آخرين باري كه 
طوفاني ش��ديم/ پيش پاي عشق قرباني 
شديم/ يك دوگام از خويشتن بيرون زديم/ 
واقف از اس��رار پنهاني ش��ديم...«. در اين 
مثنوي بيت هاي زيباي ديگري هم هست، 
اما »يا علي گفتيم و عشق آغاز شد« بيشتر 
به دل مردم نشست. شايد به اين دليل كه 
همه وقتي مي خواهند عشقي را آغاز كنند، 

يك »يا علي« از ته دل مي گويند. 
ب�ا وجودي كه اين ش�عر آييني 
ا ست و شما خيلي در اين حوزه 
كار كردي�د، ب�ه اعتق�اد ش�ما 
اصلي ترين مؤلفه ها براي سرودن 

يك شعر آييني چيست؟
دانش و بين��ش آييني؛ كس��ي كه دانش 
آييني نداشته  باشد، حرف هايش سطحي 
هس��تند و ش��بيه حرف هايي  اس��ت كه 
خيلي ها مي گوين��د. اگر بين��ش آييني 
نداشته  باشد، ش��ايد ره به تركستان ببرد. 
من معتقدم حضرت زهرا)س( نقاط عطف 
و نقاط مثبت زندگي اش خيلي بوده و نبايد 
همه زندگي او را در اين پهلوي شكس��ته 
ببينيم يا مزار گم ش��ده او: »باز گو آن ماه 
ناپيدا كجاس��ت/ هان م��زار حضرت زهرا 
كجاس��ت«، ولي »گرچ��ه طوفاني ترين 
درياس��ت عش��ق/ خ��اك پ��اي حضرت 
زهراست عش��ق« و اينكه نهايتاً حضرت 
زهرا)س( زندگي فاخري داشته. من فكر 
مي كنم كه اگر قرار است ما آدم ها را پيرو 
حضرت علي)ع(، حضرت زهرا)س( و امام 
حسين)ع( كنيم، بايد اين شخصيت ها را 
شخصيت اول ادبيات آييني قرار بدهيم، 
نه كتك خور ادبيات آييني. اگر ما ادبيات 
را يك س��ريال بدانيم، خيلي وقت ها اين 
بزرگواران كتك خورهاي اين س��ريال ها 
هستند. در صورتي كه شخصيت اولند. لذا 
وقتي امام حسين)ع( مي گويد: »هيهات 
من الذله« من هم بايد همي��ن را بگويم: 
»اگرچه واژگون از زين فتاده س��ت/ ولي 
در كل تاري��خ ايستاده س��ت«. وقتي امام 
حسين)ع( مي گويد از من ذلت بعيد است، 
نبايد خدايي نكرده ايش��ان را ذليل نشان 
داد. من اين را خلاف بينش امام حسين)ع( 
مي دانم. بنابراين داش��تنِ دانش و بينش 

آييني مهم است. 
به نظر شما، حضور در انجمن ها 
و جلسات ش�عر چقدر به رشد 

شاعران كمك مي كند؟
هم مي تواند آنها را رشد بدهد هم مي تواند 
ضايعه باشد. نظريه اي داريم از گابريل تارد 
با عنوان »نظريه همگان«؛ اينكه در عصر 
رس��انه ها، آدم هاي متفرقي كه همديگر 
را نديده اند مثل ه��م فكر مي كنند. يعني 
اصطلاحاً مي گويد كه آنها جمع پراكنده اي 
هستند. جلس��ات ش��عري اين مشكل را 
ايجاد مي كند ك��ه آدم ها مثل هم ش��عر 
بگويند. بعد شما ش��عرها را نگاه مي كنيد 
و مي بينيد مثل تخم مرغ تلاونگ ش��بيه 
همند. حتي لحن خوانش شاعرها هم مثل 
هم است. اين يكي از آسيب هاي جلسات 
شعر است. شاعر بايد ملاحظه اينها را بكند. 
جلسات ش��عري كمك گرفتن از تجربه، 
انديش��ه، نگاه و جهانبيني ديگران است. 
پس مي تواند خيلي خوب باشد اما مي تواند 

آسيب تخم مرغ تلاونگ را داشته  باشد. 
جشنواره هاي شعر چطور؟

آن هم به همين نسبت. شاعري كه براي 
جش��نواره ها ش��عر مي گويد، ب��راي دل 
خودش نمي گويد. ش��اعر آن اس��ت كه: 
»من براي خاطر يارم ب��ه مكتب مي روم/ 
ورنه پندارم كه ملا از منار افتاد و مرد«. اگر 
شاعر براي دل خودش ش��عر بگويد براي 
دل همه گفته  است، چون فطرت انسان ها 
مشترك است. اما اگر براي دل يكي ديگر 
ش��عر بنويس��د، براي دل او گفته: »نماندَ 
ناز ش��يرين بي خريدار/ اگر خسرو نباشد، 
كوهكن هست«. ش��عرهاي جشنواره اي 
معمولاً در آغاز خوب هس��تند، اما به هر 
حال بيشتر ش��عرهاي بافتني هستند تا 
يافتني. من شعرهاي آييني ام را براي دل 
خودم گفتم. احساس كردم من كه كاري 
نكرده ام لااقل قدمي اين شكلي بردارم. به 
نظر من كسي كه براي دل خودش حرف 
زده، برا دل همه حرف زده و كسي كه براي 
دل همه حرف بزند، ب��راي دل هيچ كس 

حرف نزده  است.
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مدهای ادبی داریم نه جریان ادبی
گفت و گو با دكتر محمود اكرامي فر، شاعر »يا علي گفتيم و عشق آغاز شد«

خروجی برخی انجمن های شعر مثل تخم مرغ تلاونگ است كه شبيه همديگرند!

   بهنام صدقي
چندی پيش كه با يكي از بازيگران سينماي 
كش��ور صحبت مي كردم می گف��ت كه اين 
روزها وضعيت سينما و بازيگري در كشور ما 
فوق العاده درام است. راست مي گفت كه اوضاع 
زندگي بازيگران و هنرمندان كشور اسفناك 
است و آنها از درد بيكاري به فلاكت افتاده اند. 
بماند كه چه ه��ا از پديده نقش فروش��ي در 
سينما و پارتي بازي بر سر نقش و اتفاقات باور 

نكردني كه پشت دوربين ها مي افتد گفت!
اين روزها تيتر و خبر اكثر رسانه هاي داخلي 
و س��ينمايي كش��ور هم درباره همين بحث 
اس��ت. اين رس��انه  ها و خبرگزاري ها درباره 
بيكاري بازيگران، اوضاع ناراحت كننده زندگي 
آنها و خرد شدن استخوان هاي هنرپيشگان 
س��ينماي ايران در لا به لاي چرخ دنده هاي 
زندگي خبر مي دهند. روي س��خن نگارنده 
با مس��ئولان محترم س��ينمايي كشور است. 
بي ترديد نامه نوشتن و بيانيه امضا كردن 438 
نفر از هنرمندان، اغلب متعلق به بدنه سينماي 
ايران به رئيس جمهور به منظور رس��يدگي و 
رفع مشكلات آنان خبر از يك فاجعه دارد. يك 

فاجعه فرهنگي!
صد البته خبر ناراحت كننده تر حرف هاي مينا 
نوروزي فر، بازيگر س��ينما و تلويزيون است. 
جاي بسي تأسف اس��ت كه هنرمند كشور به 
رس��انه ها و خبرنگاران بگوي��د مي  خواهم در 
مترو جوراب فروش��ي كنم. چون ماه هاست 
كه مش��غول خانه داري هس��تم و از كارهاي 
تئاتري و تلويزيوني هيچ خبري نيست. همين 
مي شود كه بانوان سينما كه بيكار شده اند نامه 
مي نويسند. من هم به دنبال اين هستم كه از 
مترو اجازه بگيرم و بروم داخل يكي از واگن ها 

دستفروشي كنم. 
بي شك اين خبر دردناك است كه هنرپيشه 
ما بگويد ك��ه كار تنها براي ي��ك عده خاص 
است و برخي از طريق دوستان خود مشغول 
مي ش��وند، به همين دليل برخ��ي با بيكاري 
مواج��ه مي ش��وند. در اي��ن مي��ان عده اي 
مي نويسند كه ديگر نيكي كريمي توقع نقش 
عروس را ن��دارد. آنها نمي دانن��د اين افرادي 
كه اعتراض مي كنن��د، در واقع نمي خواهند 
نقش يك دختر 18 س��اله يا بازيگر اصلي را 
ايفا كنن��د. اين افراد در واق��ع خواهان ايفاي 
نقش��ي در جايگاه خود هس��تند. من هم به 
دنبال راه اندازي شغلي براي هنرمندان بيكار 
هستم. در هر شغلي به هر حال بيكاري وجود 
دارد اما ما نمي دانيم كه چگونه تعريف كنيم 
كه بازيگري هم شغل است. برخي تنها منبع 

درآمدشان همين بازيگري است. 
آقايان! مس��ئولان! رياس��ت محترم سازمان 
س��ينمايي! رئي��س محت��رم خانه س��ينما!  
حرف هاي اين هنرمندان را بشنويد لطفاً! من 
مي دانم و به اين يقين نيز رس��يده ام كه شما 
هميشه در جلسه هستيد! مي دانم كه هميشه 
سر شما شلوغ است! براي يك بار هم كه شده از 
جلسه هايتان بيرون آمده و مشكلات سينماي 

كشور را ببينيد و فكري كنيد. 
آقايان! حرف يادداش��ت چند خطي صاحب 

اين قلم اين است كه بگويد گويا در اين كشور 
يك اتفاقي دارد مي افتد. آيا حرف هاي بازيگر 
كشور ما كه مي گويد: گاهي مي بينيم عده اي 
وارد اين كار مي ش��وند كه حتي اين حرفه را 
نمي شناس��ند اما به هر حال از طريق برخي 
رفاقت ها وارد دنياي بازيگري و هنر مي شوند، 

خبر از فاجعه اي فرهنگي نمي دهد؟ 
انگار يك سونامي در راه فرهنگ و هنر كشور 
است. اين در حالي اس��ت كه خانم بازيگر ما 
مي گويد كه امثال من مدت ها در اين حرفه 
فعاليت داشته اند اما بيكار هستند. من هم 30 
سال كار تلويزيوني انجام داده ام و خود را يك 
بازيگر تلويزيوني مي دانم. به نظرم تلويزيون 
از ما ك��ه در واقع كارمندانش هس��تيم بايد 

حمايت مي كرد كه نكرد. 
طبيعي اس��ت. اصلًا هم تعجب آور نيس��ت. 
438 هنرمند متعلق به بدنه سينماي ما بايد 
هم به رئيس جمهور نامه  بنويسند و از شرايط 
اقتصادي دردبار خود سخن بگويند. شايد ما 
روزنامه نگاران ه��م روزي همين كار را كنيم 
كه اين افراد كرده اند. شايد روزي ما ها هم كه 
صداهاي وجدان اجتماعي ناميده مي شويم از 
فرط بيكاري وجدانمان به درد آيد و از ترس 
بيكاري به رئيس جمهور نامه بنويسيم و بيانيه 
امضا كنيم ام��ا واقعاً چرا بايد كار يك قش��ر 
فرهنگي جامعه به اينجا برسد؟ گاهي آدم در 
عجب مي ماند و از خود مي پرسد چرا جامعه 

فرهنگي ما به اين سمت و سو مي رود؟
ما، فرهنگ ما، س��ينماي ما، مس��ئولان ما به 
كجا مي رويم كه هنرمند ما اعتراف مي كند كه 
همسرش كارگردان است و متأسفانه خود همسر 
او هم مشغول نيست! خانم بازيگر مي گويد: در 
واقع به اين ترتيب امرار معاش به سختي انجام 
مي ش��ود. بخش زيادي از اعت��راض خانم هاي 
بازيگر هم به خاطر به س��ختي افتادن شرايط 
مالي و امرار معاش بوده است. شايان ذكر است 
آخرين باري كه در فيلم به ايفاي نقش پرداختم 
در يك فيلم كوتاه براي جمال شورجه در سال 
94 بود و بعد از آن در هيچ كاري حضور نداشتم. 
من گاهي اوقات وقتي كارنامه كاري ام را مرور 
مي كنم، مي بينم كه كاره��اي خوب زيادي در 
آن وجود دارد اما در اين چند ساله اوضاع خراب 
ش��ده و ديگر افرادي مثل من در كارها حضور 
ندارند. بيشتر بازيگران غير حرفه اي حضور دارند 
كه اتفاقاً جايزه هم مي گيرند. در كل اميدوارم 
فضاي سالمي به وجود بيايد كه نفس كشيدن 

در آن سخت نباشد. 
آقايان! به اعتقاد نگارن��ده اگر رئيس جمهور 
كه گويا پناهگاه آخر امروز هنرمندان كشور 
شده اس��ت هم براي مش��كل آنان تدبيري 
نينديشيده و براي آلامشان تسكيني نيابند، 
از اين پس باي��د هنرمند كش��ور را در حال 
دستفروشي در قطار زيرزميني ببينيم نه در 
قاب تلويزيون. ختم كلام اين است كه آقايان! 
اگر كار به آنجا رسيد و بازيگرمان بازيگري را 
بوسيده و كنار گذاش��ت و جوراب فروشي را 
آغاز كرد، لطفاً جوراب هايت��ان را از هنرمند 
كش��ور بگيريد تا حداقل بدين طريق كمكي 

به امرار معاش او كرده باشيد!

لطفاً جورابتان را از هنرمندان كشور 
بخرید!

88498436سرويس فرهنگي

وقت�ي مي خواهيد ب�راي امام 
حس�ين)ع( ش�عر بگويي�د، 
ممك�ن اس�ت بي�ت اول و 
دوم�ش ب�ه ذهنت�ان بياي�د 
اما ب�راي بقي�ه اش بايد تلاش 
كنيد. م�ن يك مثن�وي 313 
بيتي ب�راي 14 معص�وم دارم 
كه دو س�ال روي�ش كار كردم

من هم مثل بقيه مردم كارهايي 
كه لازم بود در زمينه انقلاب انجام 
بدهم، انجام دادم. بعد از انقلاب 
ه�م فعاليت هاي�ي در ش�وراي 
ده و ش�وراي مح�ل داش�تيم. 
ب�ا جهاد هم�كاري مي ك�ردم و 
ب�ه مناط�ق جنگ�ي مي رفتم، 
البت�ه ب�راي بازس�ازي هويزه

چرا خزاعي كمك ۲۰ ميلياردي 
مجلس را رد كرد؟

   حامد مظفري
اينكه مدير باشي و مدير جشنواره اي كه مي تواني 
براي برگ��زاري يك دوره آن لااقل بار چند س��الت 
را ببندي اما باز هم سعي كني با حداقل ها كارت را 
پيش ببري، كار چندان راحتي نيست به خصوص كه 
اگر جشنواره ات در شمول جشنواره هاي ارزشي باشد 
و بتواني به واسطه اهداف جشنواره هم كه شده توجه 
ارگان هاي حكومتي را براي تخصيص بودجه به خود 
جلب كني. محمد خزاعي اما دبيري است كه اين كار 
را كرده است. وي در تازه ترين گفت وگوي خود بيان 
كرده است: »سال گذش��ته جلسه اي با كميسيون 
فرهنگي و كميسيون تلفيق داشتيم و اعلام كرده 
بودند 20 ميلي��ارد تومان به جش��نواره اختصاص 
مي دهن��د كه بعد متوجه ش��ديم كه اي��ن مبلغ از 
بودجه سينماست و اعلام كرديم راضي نيستيم كه 
اين بودجه از سينما كم شود. خود بودجه سينما به 
اندازه كافي كم هست و ما به دنبال بودجه مستقلي 
بوديم و در نهايت هم هيچ بودجه اي اختصاص پيدا 
نكرد و تا اين لحظه رديف بودجه مستقلي پيش بيني 
نشده است.« اينكه محمد خزاعي كه اتفاقاً چهره اي 
موجه در عرص��ه مديريت دولتي س��ينماي ايران 
اس��ت و تجربه دبيري مهم ترين جشنواره وطني 
يعني جش��نواره فجر را هم داش��ته ب��ه صراحت 
اعلام مي كند از خير كمك 20 ميلياردي مجلس 
گذشته، اتفاق تازه اي است. خزاعي هم مي توانست 
مانند دهها مدير ديگر اين 20 ميليارد را گرفته و 
البته جشنواره اي مانند تمامي جشنواره هاي ديگر 
اين كشور برگزار كند و البته منفعت قابل توجهي 
را هم براي خود و تيم برگزاركننده جشنواره درنظر 
داش��ته باش��د اما او اين كار را نمي كند تا به زعم 
خودش از بودجه سينما كم نش��ود. اما اين رفتار 
را بگذاريد كنار رفتار مديران س��ينمايي كشور تا 
دريابيد سوء مديريت چه آسيب هايي كه به پيكره 
سينما وارد نكرده اس��ت. عقلاني اين بود كه اين 
20 ميليارد براي توس��عه زيرساخت هاي سينما و 
حل مشكلات اوليه صنف س��ينماي ايران صرف 
شود نه آنكه مديران سينمايي دولتي آبشخورهايي 

فرعي براي خرج آن انتخاب  كنند.
اوضاع و احوال صنف كه ني��ازي به گفتن ندارد و 
مديرعامل آن هم به جاي آنكه از حل مش��كلات 
رفاهي صنف بگويد درباره زمان برگزاري جشن)!( 
مصاحب��ه مي كن��د. از آن طرف رئيس س��ازمان 
س��ينمايي هم بخش��ي از اين 20 ميليارد و 20 
ميلياردها را صرف برگزاري جشنواره هايي مانند 
بين الملل فجر مي كند ك��ه حتي به اندازه فيلمي 
مانند »سالوادور...« هم مخاطب ندارند. آيا سازمان 
سينمايي هم نمي توانس��ت مانند خزاعي كه به 
راحتي با چشمپوش��ي از س��رانه اندك سينما به 
دنبال جشنواره برگزار كردن است براي برگزاري 
بين الملل فجر به رديف بودجه هايي به جز بودجه 
اصلي سينما متوسل شود؟ قطعاً كه مي توانست 
و مي ش��د. تازه اگر هم درنظر بگيريم كه سازمان 
س��ينمايي قابليت جذب اسپانس��ر را نداش��ته 
چه نيازي داش��ت به برگ��زاري پرريخت و پاش 
جش��نواره اي كه حت��ي يك مهم��ان درجه يك 
در مقياس جهاني نداشت و پرس��نل اجرايي آن 
شخصاً در صف نمايش فيلم ها مي ايستادند)!( تا 
كم مخاطب بودن جشنواره را توجيه كنند.  رضا 
ميركريمي كه مديرعامل خانه س��ينما هم شده 
چگونه توانست در شرايطي كه دهها نفر از اعضاي 
صنف س��ينما معطل يك وام قرض الحسنه يك 
ميليون توماني هستند بودجه اي ميلياردي را صرف 
برگزاري يك جشنواره سوت و كور كند؟ اينجاست 
كه تجربيات مديريتي بيش از هر جاي ديگري رخ 
مي نماياند.  محمد خزاعي كه سابقه مديريت هاي 
قبلي هم داشته است سعي مي كند اين تجربيات 
را عاملي كند براي برگزاري جشنواره اي كم هزينه 
و بدون بريز و بپاش كه حداقل پنج محصول درجه 
يك در آن رونمايي ش��ود و البته قيد 20 ميليارد 

حمايت مجلس را هم بزند. 
    اگ�ر اي�ن 20 ميلي�ارد را ب�ه ميركريمي 

پيشنهاد مي دادند چه مي كرد؟
حالا اگر اين 20 ميليارد را به ميركريمي پيشنهاد 
مي دادن��د چه مي ك��رد؟ آيا از خي��ر دريافت آن 
مي گذشت تا اين پول در مس��ير واقعي آن خرج 
شود يا مي كوشيد چند بخش فرعي ديگر مانند 
دارالفنون براي جش��نواره اش ايجاد كند و به اين 
ترتيب آبش��خوري پيدا كند براي خرج بودجه.  
ميركريمي اگر اندك��ي تجربه مديريتي حرفه اي 
داشت وقتي به وي پيش��نهاد دبيري بين الملل 
فجر شد نه تنها آن را نمي پذيرفت كه به مديران 
س��ينمايي هش��دار مي داد كه برگ��زاري چنين 
جشنواره اي بدون اصلي ترين محصول مورد نياز 
هر جشنواره كه فيلم معتبر است عين اتلاف منابع 
ملي است اما ايشان چون تجربه مفيد مديريتي 
نداشته نه تنها حل مشكلات صنفش را به برگزاري 
بين الملل فجر ترجيح نمي دهد كه حتي به هنگام 
برگزاري جشنواره هم توانايي جذب اسپانسر براي 
جشنواره را ندارد و كاملاً محتاج مي شود به بخشي 
از سرانه بودجه سينما براي برگزاري جشنواره اي 
كه خدا مي داند فقط چه دس��تمزدي به 27 نفر 
مش��اور و معاون و مدير آن تعلق گرفته اس��ت. 
امسال كه گذشت و بخش��ي از بودجه سينمايي 
كشور براي جشنواره اي تلف شد كه متأسفانه نه 
فقط در منطقه كه در كشور خودمان هم مهجور 
واقع شد. اي كاش مديران سازمان سينمايي براي 
س��ال آينده كه آخرين س��ال مديريتي شان هم 
اس��ت رفتارهاي نيك همتايان باسابقه تر خود را 
سرمشق قرار دهند و بكوشند در مسيري حركت 
كنند كه با حداقل اتلاف منابع مادي فعاليت هاي 

فرهنگي شان به تحقق برسد...

    الميرا شاهان 
هفته گذشته در بيست و چهارمين مراسم »شبِ ش�اعر« كه همزمان با روز معلم از 
سوي مؤسسه فرهنگي رس�انه اي اوج براي تجليل از دكتر محمود اكرامي فر برگزار 
شد، فرصتي دس�ت داد كه با شاعر »يا علي گفتيم و عش�ق آغاز شد« گفت وگويي 
داش�ته باش�يم. دكتر محمود اكرامي فر، دانش آموخته ادبيات و جامعه شناس�ي از 
دانشگاه تهران، دانش�گاه فردوسي مش�هد و دانش�گاه آزاد تهران است و مدرك 

دكتراي خود را در رشته مردم شناس�ي با گرايش فولكلور از دانشگاه تاجيكستان 
دريافت كرده. »مخلوقات فوق الطبيعه در فولكلور خراس�ان« عن�وانِ پايان نامه او 
بود كه تحت نامِ »از ما بهتران« ب�ه عنوان پژوهش برتر بين المللي از س�وي وزارت 
ارشاد انتخاب و كتاب سال دانش�جويي ايران ش�د. در ادامه گفت وگوي ما با خالق 
مجموعه آثار »دريا تش�نه اس�ت«، »ما با س�ليقه مردم پير مي ش�ويم«، »هميشه 
كس�ي هس�ت كه دلش مال تو باش�د«، »اين كتاب اس�م ندارد« و... را مي خوانيد:

بنياد فاراب�ي كه پ�س از توليد »ش�اهزاده 
روم« و حض�ور موفقيت آميز آن در س�ي و 
س�ومين جش�نواره فيل�م فج�ر ب�ا خريد 
بخش�ي از اث�ر »ش�اهزاده روم« از تولي�د 
اين اثر حماي�ت كرده بود، اكن�ون نيز قصد 
دارد به عرضه اين انيميش�ن س�ينمايي در 
بازار كن و س�اير بازارهاي جهان�ي بپردازد. 
بازار فيلم كن به عنوان يكي از مهم ترين مراكز مبادله 
آثار سينمايي دنيا محسوب مي شود كه همزمان با 
جش��نواره فيلم كن از روز سه شنبه 21 ارديبهشت 
95 به مدت 11 روز در كشور فرانسه برگزار مي شود. 
شايان ذكر است انيميشن سينمايي »شاهزاده روم« 

به كارگرداني هادي محمديان و تهيه كنندگي حامد 
جعفري پس از كسب لوح تقدير ويژه سي  و سومين 
جش��نواره بين المللي فيلم فجر، در س��ال گذشته 
توسط گروه هنر پويا با شعار »فرزندانتان را آسوده 
خاطر به سينما بياوريد« توانست به فروش 5 ميليارد 
توماني در گيشه س��ينماهاي ايران و رتبه سومين 
فيلم پرمخاطب سال دس��ت يابد. گروه »هنرپويا« 
)كنسرس��يوم مش��ترك مؤسس��ات هفت سنگ و 
سلوك افلاكيان( اس��ت كه بيش از 10 سال سابقه 
توليد پويانمايي داشته و تاكنون توانسته است بيش 
از 150 برنامه مختلف در قالب هاي سينمايي، سريال، 

مجموعه، آثار كوتاه و... را توليد و عرضه نمايد.

بازار كن ميزبان »شاهزاده روم« شد


